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V á s á r h e l y e n 

A politikai könyvnapok 
megyei megnyitója 

Tegnap délután Vásárhe-
lyen ünnepélyes keretek kö-
zött nyitották meg a hagyo-
mányos őszi politikai könyv-
napok megyei rendezvényso-
rozatét. A HÓDIKÖT Voro-
silov utcai művelődési házá-
nak nagytermében szocialis-
ta brigédtagok, propagandis-
ták és sok, politikai iroda-
lom iránt érdeklődő olvasó 
foglalt helyet. A megnyitó 
ünnepség elnökségében ott 
volt dr. Koncz János, a me-
gyei pártbizottság titkára, 
dr. Vezér Károly, a makói 
városi pártbizottság első tit-
kára, Dobai József, a vásár-
helyi pártbizottság titkára, a 
Kossuth Könyvkiadó mun-
katársai és a terjesztésben 
élenjáró propagandisták. 

Kovács János Jászai-díjas, 
a Szegedi Nemzeti Színház 
művészének és a Bethlen 
Gábor Gimnázium kamara-
együttesének rövid bevezető 
műsora után Sugár József, 
a HÓDIKÖT üzemi pártbi-
zottságának titkára köszön-
tötte a megjelenteket, majd 
dr. Koncz János mondott 
beszédet 

Bevezetőként egyebek kö-
zött utalt arra, hogy a poli-
tikai könyvnapok jelentősé-
ge szorosan kapcsolódik a 
Nagy Októberi Szocialista 
Forradalom győzelmének kö-
zelgő évfordulójához. Hiszen 
az orosz nép 1917-es világra-
szóló fegyverténye bizonyí-
totta be egyrészt a marxis-
ta—leninista politikai iroda-
lom igazságát, másrészt ala-
pozta meg a szocialista tár-
sadalmi fejlődés lehetőségeit, 
amelyekkel ma már szerte 
a világban egyre több nép 
kíván mind erőteljesebben 
élni. Az előadó ezután több 
példával támasztotta alá azt 
a tényt, hogy a politikai mü-
vek ismerete egyenlő a tár-
sadalmi fejlődés összefüggé-
seinek, a tudatos, aktív cse-
lekvés irányainak ismereté-
vel. Éppen ezért örvendetes, 
hogy az utóbbi években me-
gyénk párttagsága, de a pár-
ton kívüliek is mind na-
gyobb számban igénylik a 
politikai műveltség gyarapí-
tását, s ennek legfőbb indí-
téka a fejlett szocialista tár-
sadalom felépítése iránti 

szándék és akarat. Ezt az 
igényt és elvárást hivatottak 
szolgálni a politikai könyv-
napok is. 

A megyei pártbizottság 
titkára végül, de nem utolsó-
sorban nagy elismeréssel be-
szélt a társadalmi könyvter-
jesztők áldozatos - munkájá-
ról, melynek eredményeként 
a politikai irodalom egyre 
több ember olvasmánya. Eh-
hez a megállapításhoz kap-
csolódva nyújtotta át több 
társadalmi aktívának a kü-
lönböző kitüntetéseket és ju-
talmakat. 

A Művelődésügyi Minisz-
térium Kiadói Főigazgatósá-
ga és a Kossuth Könyvkiadó 
oklevelét Sándor Márton 
(Szentes, Kontakta), mig ki-
váló terjesztői plakettet Csó-
kán Istvánné (CSOMIÉP). 
Nyéki Lajosné (Szeged, DE-
FAG) és Dezső Ernő (Mind-
szent) kapott. A politikai 
irodalom folyamatos terjesz-
téséért kitüntető jelvényt és 
ezzel járó jutalmat 40 me-
gyei aktivistának adomá-
nyoztak. 

Kedvező tendenciák 
gazdasági fejlődésünkben 

A tervhivatal elnökhelyettesének előadása 
Szegeden 

ö t évvel ezelőtt alakult mértékben, amelyet elsősor- az SZVT szervező titkára 
meg a Szervezési és Veze- ban a mezőgazdaságra ked- majd a megyei csoport öt-
tési Tudományos Társaság vezőtlen időjárás, és egyéb éves tevékenységéről dr. Ka-
megyei csoportja, amely ez tényezők magyaráznak, 
idő alatt számos vonatkozás- Az elkövetkező évről szói-
ban részesévé vált a kor- va a tervhivatal elnökhe-
szerű vállalatirányítási mód- lyettese elmondotta, hogy oz 
szerek széles körű elterjedé- ipar legfontosabb feladata a 
sének. Egy-egy vezetési rész- termékszerkezet korszerüsí-
terület megoldási lehetősé- tése marad. Ehhez adhat 
geiről időnként magas szín- nagy segítséget, hogy az idei 
vonalú előadásokat, tovább- 6,5 milliárd forinttal szem-
képző konzultációkat ren- ben mintegy 9 milliárd fo-
deznek. Ezek sorába tartozik rint exportbővítő beruházási 
a tegnap Szegeden, a Tech- hitelt biztosítanak a válla-
nika Házóban megtartott latok részére. Ebből az idei-
előadás is, amelyet dr. Cadó hez hasonló pályázati rend-
Ottó, az Országos Tervhiva- szer alapján részesedhetnek 
tal elnökhelyettese tartott a gazdálkodó egységek. A 
az ötödik ötéves terv meg- szükséges pénzeszközök biz-
valósításának aktuális kér- tositásától azt várja a terv-
déseiről. hivatal, hogy jövőre az ex-

Az előadó elemezte az év portnővekedés üteme leg-
eitelt részében elért gazda- alább kétszer, méginkább 
sági fejlődés tapasztalatait, háromszor olyan gyors le-
amelyekről megállapította, gyen, mint a belföldi fel-
hogy nagy vonalakban meg- használás fokozódása, bár ez 
felel a tervben előírtaknak, utóbbinak is gyorsabban kell 
A szabályzó rendszer játé- nőni, mint az idén. Több 
kony hatásaként a korábbi- beruházásra is kerül sor. 
nál magasabb nyereséghá- k ö z ü ' ü k e l ő r e l á t h a t ó l a g há-
nyadot fizettek be a válla- tot kormányszinten kiemel-
latok a költségvetés javára, ten kezelnek, mert a tapasz-
s ez biztosította a kormány talatok szerint ezek gyorsab-
fejlesztési elképzeléseinek ban valósulnak meg az át-
megvalósítását. Alapvetően lagnál. 
új, kedvező tendenciák kez- Ugyancsak a jövő évben 
denek kialakulni az egész várható új gazdasági intéz-
népgazdaságban; elsősorban kedések között említette az 
a termékszerkezet megváltó- előadó, hogy a kohó- és gép-
zása, és a korábbinál jöve- ipar vállalatai közül több is 
delmezőbb külkereskedelmi a jelenlegi bérszínvonal-gaz-
arányok révén. Vállalataink dálkodásról a hatékonyság 
Jelentős hányada zökkenő- növelését szorgalmazó bértö-
mentesen fejlesztette terme- meggazdálkodásra áll majd 
lő kapacitását, inkább azok át. A meglevő termelőeszkö-
kihasználása területén van- zök kihasználtságának foko-
nak még bőségesen tenniva- zására pedig a műszakszám 
lók. Az elképzeléseknek növelését támogató bérpre-
megfelelően csökkent a ferenciák alkalmazását ter-
remzeti jövedelemnek a bel- vezik. 
földi fogyasztásra és felhal- Az érthető érdeklődéssel 
mozásra fordított hányada, s kisért előadást követően a 
ez jótékonyan hatott a nép- Szervezési és Vezetési Tár-
gazdaság külkereskedelmi saság elmúlt ötéves fejlődé-
mérlegére. Az export azon- séről adott számot a hallga-
ban nem nőtt az elvárható tóságnak Konta Sándorné 
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fcea a rzovjet partner 1977- megállapodás történt 

pás Pál, az SZVT megyei 
csoportjának titkára tartott 
előadást 

r 

Ev véme eloft 
Szűk két hónap van 

még hátra az eszten-
dőből, de nem ne-

héz megbecsülni a várható 
eredményeinket, hiszen a 
Központi Statisztikai Hivatal 
megyei igazgatósága közzé 
tette az elmúlt I—III. ne-
gyegydévben végzet munka 
számokkal mért adatait. Szo-
kásunk ilyenkor arra hivat-
kozni, hogy nehezebbek vol-
tak a föladatok, más volt ez 
az év, mint a többi. Valóban 
minden tervidőszak más és 
más föladatokat és tenniva-
lókat jelent mindannyiunk 
számára, de egyben mégis 
megegyeznek: tovább kell 
folytatni a fejlett szocialista 
társadalom műszaki és gaz-
dasági alapjának megterem-
tését, emelni kell a nép jó-
létét, s jelentős mértékben 
gyarapítani a nemzeti va-
gyont. Annyiban tér el az 
idei év a többitől, hogy nyi-
tánya az ötödik ötéves terv-
időszaknak, s ha nem annyi-
ra leegyszerűsítve, de érvé-
nyes az ismert mondás: 
amilyen a kezdés, olyan a 
folytatás. 

Az ötödik ötéves tervtör-
vényben szabatosan fogal-
maznak: „A gazdaságpolitika 
fő irányvonala a társadalmi 
termelés hatékonyságának 
erőteljes növelése legyen. 
Ennek érdekében gyors ütem-
ben kell fokozni a munka 
termelékenységét, jobban ki 
kell használni az álló- és 
forgóalapokat s a felhalmo-
zási eszközöket, fokozottan 
kell takarékoskodni az ener-
giával, és a termelés anyagi 
ráfordításaival." Ez lenne te-
hát a lényeg, s hozzáfűzhet-
jük, hogy a népgazdasági 
egyensúly további javítása 
ugyancsak életbevágóan fon-
tos. Hogyan állunk indulás-
kor szűkebb környezetünk-
ben, Szeged és a Csongrád 
megye gazdasági életében? 
Az ipari termelés növekedési 
üteme a harmadik negyedév-
ben ismét emelkedett és ok-
tóber elejére 6,1 százalékkal 
volt magasabb az előző év 

Bolgár párlkiildöílség 
látogatása megyénkben 

Szerdán Szegedre érkezett utón a megyei bíróság és a 
a Bolgár Kommunista Párt m e gyei főügyészség munká-
Kozponti Bizottsaganak kül- . . . n „ „,,_ 
döttsége, amely több nap óta j a v a l Ismerkedtek. Dr. Kun 
tartózkodik hazánkban. A László, a megyei bíróság el-
delegáció vezetője E tvim nöke, és dr. Kereszty Béla 
Stoimeno, a Bolgár Kommu- megyei főügyész tájékoztatta 
nista Párt KB adminisztra- őket a biróság és az ügyész-
tív osztályának helyettes ve- ség tevékenységéről, a két 
zetője. Tagjai: Petkó Boza- szerv együttműködéséről 
rov, az osztály munkatársa Megtekintették a bíróság 
és Petor Petrov, a plovdivi épületét, s egy ideig figye-
területi pártbizottság köz- lemmel kísértek ipari televí-
igazgatási és adminisztratív zió közvetítésével egy bíró-
osztályának vezetője. A kül- sági tárgyalást. A bolgár de-
döttséget elkísérte Szegedre legáció tagjai több kérdést 
dr. Borics Gyula, az MSZMP intéztek a Csongrád megyei 
Központi Bizottsága közigaz- igazságügyi szervek vezetői-
gatási és adminisztratív osz- hez, részletes tájékoztatót 
tályának vezető helyettese, kértek a jogpropaganda gya-
A vendégeket a megyei párt- korlatáról, s arról, hogyan, 
bizottság székházában tlr. mikor tájékoztatják a válla-
Komócsin Mihály, a megyei lati gazdasági vezetőket idő-
pártbizottság első titkára fo- szerű kérdésekről, az ügyész-
gadta. majd tájékoztatta ség, a bíróság által szerzett 
őket megyénk politikai, tár- tapasztalatokról. A tájékoz-
sadalmi és kulturális helyze- tatón jelen volt dr. Bárányi 
téről, s válaszolt a bolgár Albert, a megyei bíróság, dr. 
pártvezetők kérdéseire. Dr. Tóth Péter, a megyei fő-
Németh Lajos, a megyei ügyészség pártszervezetének 
pártbizottság titkára, a titkára is. 
Csongrád megyei igazság- A kétnapos látogatás kere-
ügyi szervek tevékenységéről t é b e n m a a n a g y f a i m Unka-
és pártirányításáról tartott terápiás, alkoholelvonó inté-
tájékoztatót. Jelen volt a z e t e t tekintik meg. ahol a 
megbeszélésen dr. Kelemen h e l y i vezetők tájékoztatják 
Miklós vezérőrnagy, a me- m a j d a bdgár vendégeket a? 
gyei párt-végrehajtóbizottság i n tézet létrehozásának céljá-
tagja, megyei rendőrfőkapi- ró l> a z alkalmazott módsze-
tány is. rekről, eredményekről, s a 

A bolgár vendégek dél- fejlesztési programokról. 

hasonló időszakához mérten. 
Ez a növekedés valamivel 
jobb az országos átiagnál is, 
s örömünkre eléri a népgaz-
dasági tervben előirányzott 
színvonalat. 

A hatékonyságra sem le-
het panaszunk, hiszen kör-
nyezetünk iparában a ter-
melés növekedését nem lét-
számemeléssel garantálták, 
hanem kizárólag a termelé-
kenység javításával. Tavaly 
is 111 ezer ember dolgozott 
a nem mezőgazdasági ágaza-
tokban, s az a kismérvű nö-
vekedés mély természetes is, 
a szolgáltatóiparban és a 
közlekedésben gyarapította 
a dolgozók létszámát. Per-
sze ha az ipar termelésének 
alakulását részletesebben 
vizsgáljuk, akkor bizonyos 
— néhol jelentős — eltérése-
ket tapasztalhatunk. A ter-
melés növekedését ebben az 
évben is a kőolajmedence 
határozta meg, ahol a kiter-
melt kőolaj 21, a földgáz pe-
dig 35 százalékkal haladta 
meg az egy évvel korábbit, 
és emellett jelentős volt a 
termelés felfutás az újabb 
termékek közül pb-gázból és 
stabil gazolinból. Ha eltekin-
tenénk a szénhidrogén me-
dence erőteljes eredményei-
től, akkor csak 2,2 százalé-
kos növekedést regisztrál-
hatnánk az ipari termelés-
ben. Hiszen az élelmiszer-
iparban 0,9 százalékkal, a 
könnyűiparban pedig 1,6 szá-
zalékkal kevesebbet termel-
tek eddig, mint a múlt esz-
tendő I—III. negyedévében. 
Ennek okai közül legjelentő-
sebb volt az anyag- és a 
létszámhiány. Előbbi elsősor-
ban az élelmiszeripart, utób-
bi pedig a könnyűipart érin-
tette. 

Valamivel kedvezőbb a 
helyzet a külkereskedelemi 
tevékenységben, mivel az ex-
portértékesítés az elmúlt ki-
lenc hónap során 4 száza-
lékkal emelkedett. Az összes 
kiszállításból a szocialista or-
szágokba 2, a tőkés orszá-
gokba pedig 14 százalékkal 
Javultak kondícióink. Több 
vállalat jó kereseti lehető-
séggel találkozott a nemzet-
közi piacokon, de néhány 
állami és szövetkezeti vál-
lalat nem, vagy csak nehe-
zen talált vevőt áruira. A 
vásárhelyi mérieggyár jelen-
tősen növelte exportját a 
szocialista és a tőkés piacon 
egyaránt, mert az áramlás-
mérők iránt igen nagy volt 
a kereslet. A kenderfonó és 
szövőipari vállalat is köny-
nyen talált vásárlót fonalra, 
a paprikafeldolgozó a fűszer-
paprika-őrleményeire, de a 
húsiparnak már gondot oko-
zott hogy szünetelt az élő-
sertés-kivitel és a sertészsírt 
sem keresték. A Szegedi Ru-
hagyár és a gumigyár ex-
portja is közel felére mér-
séklődött kereslet hiányában. 

Közelről is sokakat érint 
az építőipar munkája. 
A megyei székhelyű 

építőipar október elsejéig 
2,2 milliárd forint értékű 
munkát végzett, mely 6,6 
százalékkal több a tavalyi 
hasonló időszaknál. Az épí-
tőiparon belül is dinamiku-
san fejlődött a minisztériumi 
építőipar tevékenysége. Ok-
tóber l-ig a szocialista épí-
tőipar 2000 lakást adott át, 
15 százalékkal többet, mint 

a múlt év első háromne-
gyedévében. Az igazsághoz 
tartozik, hogy ebből 300 la-
kást „átvirmanoltak" a múlt 
évről, mivel akkor is átad-
ták már egyszer, de oly so-
káig húzódott a hibák kijaví-
tása, hogy már csak az idei 
lakásszámot gyarapítja. Ha 
leszámítjuk az említett 300 
lakást, akkor az állami épí-
tőipar szeptember végéig 
éves tervének háromnegyed 
részét teljesítette, ami nem 
a legszerencsésebb, hiszen a 
negyedik negyedévben szű-
kösebbek a lehetőségek, mint 
az előző évnegyedekben, 

A beruházásokról annyit 
lehet elmondani, hogy folyó 
áron számítva körülbelül 7 
százalékkal haladja meg a 
múlt évit, s eddig valamivel 
több mint 3 milliárd forin-
tot költöttek beruházási cé-
lokra. Szeptember végéig 3 
beruházást helyeztek üzem-
be, s az esztendő végéig még 
körülbelül 13 beruházás ké-
szül el. Különösen jelentős-
nek számít a szalámigyári 
beruházások átadása, ame-
lyet az előre meghatározott 
határidő előtt készítettek e'. 
Természetesen nem minden 
beruházásról lehet ily szé-
peket mondani. A szegedi 
Postaközpont építésének üte-
me továbbra sem kielégítő, 
az épülő szegedi új szálloda 
munkálatai is lassúak, a ge-
nerálkivitelező DÉLÉP — kü. 
lönböző, a beruházót terhe-
lő akadályokra hivatkozva 
— felmondta a szerződésben 
megjelölt határidőt és újabb-
ként 1977. május végét je-
lölte meg. Elmaradás van a 
JATE Hermán Ottó Kollé-
giumának menzájánál, s a 
Fodor József Élelmiszeripa-
ri Szakközépiskola építésénél 
ls. 

összegezi a statisztikai ki-
mutatás a mezőgazdasági ter-
melés alakulását, az állatál-
lomány gyarapodását, a kis-
kereskedelmi forgalom hely-
zetét, nem hallgatván el az 
ellátási nehézségeket sem. A 
dolgozók átlagkeresete a ter-
vezettnek megfelelően ala-
kult, mintegy 4 százalékkal 
emelkedtek a Jövedelmek, 
de a szolgáltatás területén 
dolgozóké 7, a kereskede-
lemben 5, míg az iparban 
4,6 százalékos volt a havi át-
lagkeresetek növekedése. Je-
lenleg az iparvállalatoknál a 
foglalkoztatottak havonta 
2886 forintot, az építőipar-
ban 3285, a kereskedelem-
ben 2736, a közlekedésben 
3131, míg a szolgáltatásban 
foglalkoztatottak 2541 forin-
tot kerestek havonta átlago-
san. 

A tényadatokból kitű-
nik, hogy van még 
mit tenni az év hát-

ralevő részében, különösen 
az élelmiszeriparban és a 
könnyűiparban. Az építők-
nek is „csipkedniük" kell 
magukat novemberben és 
decemberben, hogy az ígért 
lakások, üzemek fölépülje-
nek jó minőségben. Ha nin-
csenek is kiemelkedő ered-
mények — kivéve a szén-
hidrogén-medencét — de re-
ményt keltő lehet a megala-
pozás, mely a tervidőszak 
első esztendejére jellemző 
könyezetünk iparvállalatai-
nál. Bízzunk a jobb folyta-
tásban. 

Gazdagh István 

Hanglemezgyár Dorogon 
Szerdán új hanglemezgyá-

rat adtak át rendeltetésének 
Dorogon. Az avatóünnepsé-
gen részt vett Mokri Pál, a 
Komárom megyei pártbizott-
ság első titkára és Vass Imre. 
a művészeti szakszervezetek 
szövetségének főtitkára. 

Pozsgay Imre kulturális 
miniszter mondott avatóbe-
szédet. Hangsúlyozta, hogy 
hazánk világviszonylatban is 
rangos zeneművészeti élete 
indokolta és teremtette meg 
az alapját a magyar hangle-
mezgyártás számottevő fej-
lesztésének. Ennek jegyében 

épült a dorogi gyár, amely 
berendezéseit, technológiáját 
tekintve európai rangú léte-
sítmény. Ez az üzem jelen-
tős gazdasági, kereskedelmi 
vonatkozásain kívül közmű-
velődési céljainkat is jól 
szolgálja. Létesítésével jobb 
lehetőséget teremtünk a tö-
megek zenei igényeinek ki-
elégítésére és külföldön is az 
eddiginél többen ismerked-
hetnek meg zeneművészeink-
kel. 

Az avatóünnepségen Pozs-
gay Imre kitüntetéseket adott 
át a gyár dolgozóinak, épí-
tőinek. 


